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ABSTRACT
Many previous studies showed that grading hybrid seed based on size, had a little effect on grain yield. However, farmers are still concerned about using small seeds that may result from seed position on the ear or poor growing conditions. This study was carried out to clarify the effect of seeding the commercial maize hybrids, Single Cross 2010 (SC2010), Three-Way Cross 310 (TWC310) and Three-Way Cross 321(TWC321) with different seed sizes (large, medium and small) on some agronomic traits and yield and its components under newly reclaimed sandy soil conditions. Two field experiments were conducted in a split-split plot, in a complete block design, with three replicates, in El-Bostan Experimental Farm of College of Agriculture, Alexandria University during the two summer seasons of 2003 and 2004.
The results indicated significant differences among the three hybrids in plant height, stem diameter and ear length in 2004 season, and kernel weight in 2003 season. The TWC310 had the highest plants, the longest ear and the thickest stem in 2004 season. Furthermore, the same hybrid had the heaviest kernels in 2003 season. Seed size had a significant effect on ear weight, where the large seed size resulted in the heaviest ears in both seasons. Other significant effects of seed size were observed on ear length, kernel weight and grain yield, where large seed size had the longest ears and the heaviest kernels and the highest grain yield in 2003 season. In 2004 season, the small seed size had significantly less stem diameter, shortest plants, shortest ears, lightest ears and lowest grain yield among the other seed sizes. Furthermore, there was a significant effect of hybrids by seed size interaction on kernel weight in 2003 season, and on plant height and grain yield in 2004 season. 

Accordingly, it could be concluded that sowing hybrid maize with graded large seed size might be more productive under newly reclaimed sandy soil conditions. 

الملخص العربي
حجم الحبة لهجن الذرة الشامية: 2- تأثيرات على صفات محصولية تحت ظروف الأراضي الرملية الجديدة 
محمد صبحي بدران 1 – محمد محمد سعد الله 1 – فتحي النخلاوي 2 – صباح عبد المجيد مرسي 1
1- قسم المحاصيل – كلية الزراعة بدمنهور – جامعة الإسكندرية

2- قسم المحاصيل – كلية الزراعة بالشاطبي – جامعة الإسكندرية

بالرغم من أن كثيرا من الدراسات السابقة قد أوضحت ضعف تأثير حجم الحبة لهجن الذرة الشامية على محصول الحبوب إلا إنه مازال هناك تخوف من المزارعين لاستخدام الحبوب صغيرة الحجم، والناجمة عن موضع الحبة على الكوز أو عن ظروف نمو غير موائمة. وقد أجريت هذه الدراسة لتوضيح تأثير استخدام أحجام مختلفة (كبيرة ومتوسطة وصغيرة) كتقاوى لزراعة ثلاثة هجن تجارية من الذرة الشامية (فردي 2010 وثلاثي 310 وثلاثي 321) على صفات محصولية وكمية محصول الحبوب ومكوناته فى الأراضى الرملية المستصلحة حديثا حيث نفذت تجربتان حقليتان فى قطع منشقة مرتان لتصميم قطاعات عشوائية كاملة مع ثلاثة مكررات بالمزرعة البحثية لكلية الزراعة بالبستان ـ جامعة الإسكندرية ـ خلال موسمي صيف 2003 و 2004.

ولقد أوضحت النتائج اختلافات معنوية بين الهجن الثلاث فى ارتفاع النبات وسمك الساق وطول الكوز لموسم 2004 وفي وزن الحبة لموسم 2003، وكان للهجين الثلاثي "310 " أعلي متوسط لارتفاع النبات وأعلي متوسط لطول الكوز وأعلى متوسط لسمك الساق في موسم 2004، وأيضا سجل نفس الهجين أعلى متوسط لوزن الحبة لموسم 2003.
كما أظهرت النتائج تأثيراً معنوياً لحجم حبوب التقاوى علي وزن الكوز حيث نتج عن حبوب التقاوى كبيرة الحجم كيزانا أثقل وزنا فى كلا الموسمين،  وكانت هناك أيضا تأثيرات معنوية لحجم حبوب التقاوى على طول الكوز ووزن الحبة ومحصول الحبوب حيث تفوقت الحبوب كبيرة الحجم فى طول الكوز ووزن الحبة والمحصول فى موسم 2003، بينما كان لحجم الحبوب صغيرة الحجم تأثير معنوى فى نقص سمك الساق وطول الكوز ووزن الكوز ومحصول الحبوب فى موسم 2004، وكان هناك أيضا تأثيرا معنويا للتفاعل بين الهجن وحجم حبوب التقاوى على وزن الحبة لموسم 2003 وعلى ارتفاع النبات ومحصول الحبوب لموسم 2004.
ويمكن التوصية بناءا على نتائج هذه الدراسة باستخدام التقاوي كبيرة الحجم من هجن الذرة الشامية سواء كانت هذه الهجن أحادية أو ثلاثية وذلك لتحسين إنتاجية هذه الهجن حال زراعتها في الأراضي الرملية حديثة الاستصلاح تحت الدراسة.
